
Kraków, dnia iO. września 1905. Rocznik XXVI.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃc

dla stoł. król. miasta Krakowa.
Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 

w Krakowie otrzymują Dziennik rozporządzeń bezpłatnie.

L. 69831/05
m T~

Przedmioty znalezione.
W m i e s i ą c a c h  k w i e t n i u  i maj u b. r. zna

l e z i o n o  w K r a k o w i e  n a s t ę p u j ą c e  p r z e d 
m i o t y :

A.) Z ł o ż o n e  w t u t e j s z e j  K a s i e  m i e j s k i e j :
Art. 268. Laska ze srebrną rączką.

„ 273. Haft, nożyczki i przyrząd do dziurkowania.
„ 274. Wierzch od kredensu.
„ 276. Kupon od listu hipot. Banku węgier.
„ 287. Worek z blachą,
„ 293. Czarny biret.
„ 294/10562. Pugilares z kwotą 15 kor. 86 hal.
„ 295. Kawałek łańcuszka od zegarka.
„ 296. Koc.
„ 297. Kołnierz damski z czarnych piór.
„ 298/10563. Skórzana torebka, kartka loteryjna

i 57 hal.
„ 299. Koszula męska.

-w  300. 5 kluczyków.
„ 301. Książka p. t. „Lichtenstein11 v. Wilhelm Hauff.
„ 302. Kalosz.
„ 303. Klucz.
„ 304. Odbitka obrazu Axentowicza.
„ 305. Obrączka złota.
„ 306/10-564. Pugilares, kartka loteryjna, marka i 4

kor. 54 hal.
„ 307. Trzy przyrządy chirurgiczne.

308/10565. Woreczek i 8 kor. 20 hal.
,, 309. Klucz wertheimowski.

310/10566. Pugilares, pierścionek i 6 hal.
„ 311. Kaganiec.

312/10567. Pugilares i 3 kor. 57 hal.
” 313/10568. Pugilares i 21 kor. 8 hal.
„ 314/10569. Pugilares i 30 hal.
„ 315/10570. Woreczek i 6 hal.
„ - 316. Bransoleta.
„ 317/10571. Torba ręczna z chusteczką i 10 hal.
„ 129. Zegarek srebrny z łańcuszkiem srebrnym.
„ 831. Znaczki stemplowe.
„ 338. Wieżyczka na kadzidło.
„ 340. Klucz od mieszkania.
„ 34 1. Książeczka pow. Kasy Oszczędności, własnośó

Władysława Windaka stanowiąca, itd.

Art. 342. Trzewik damski.
„ 343. Łańcuszek złoty, spięty na klamerkę.
„ 344. Książka p. t. „Die Welt ais Wille und Vor-

stellung".
„ 345. Książka do nabożeństwa p. t. „Choralik11.
„ 346/11861. Torebka, pugilares, chusteczka : 16 hal. 
„ 347/11862. Woreczek z, paciorków i 8 kor.
„ 348. Zegarek srebrny damski.
„ 349. Bileterka z zapiskami.
„ 350. Sztuka perkalu.
„ 351. Bransoletka srebrna z wisiorkami.
„ 352. Klucz.
„ 353. Książka do nabożeństwa.
„ 354. Torebka damska z paciorków, chusteczka ze

znakiem S. IV . i różaniec.
„ 355. Brelok złoty z czarnym kamieniem.
„ 356. Kartka zastawnicza Kasy Oszczędności.
„ 357. Klucz.
„ 358. 2 torebki pluszowe, 7 kluczyków z literami

J. B.
„ 11863. 20 koron.
„ 359. Klucz.
„ 360. 7 par pończoch i 1 para mitenek.
„ 11864. 10 koron.
„ 361. Klucz wertheimowski.
„ 362. CwiJrier.
„ 363. Chustka duża do okrywania.
„ 364. Torba ręczna i rękawiczka.
„ 365/11865. Pugilares i 49 hal.
„ 366. Beczułka musztardy.
„ 367. Portmonetka z lit. „R “, marki pocztowe i bi

let kolejowy.
„ 368. Zegarek damski.
„ 369. Kartka zastawnicza miej. Kasy Oszczędności. 
„ 370. Książeczka wkładkowa pocztowej Kasy Oszczęd. 
„ 371. Klucz od mieszkania.
„ 372. Torebka ręczna, chusteczka do nosa, herbatniki,

czekolada.
„ 373. 3 kluczyki.

B) P o z o s t a ł e  w r ę k a c h  z n a l a z c ó w :
1. Kanarek.
2. Pies, biały pincz, bez kagańca i marki.
8. 10 kołnierzyków męskich.
4. 0h ar ci ca szara.
5. Pies biały z źółtemi uszami. ■
6. Pies biały, młody.
7. Papuga koloru szarego z czerwoną głową.



8. Jamnik beż obroży.
9. Zegarek srebrny damski.

10. 5 koron.
11. Pies legawy rudy bez obroży.
12. Pies chart, żółty z marką Nr. 77/894.
13. Pies, chart młody, płowy z marką Nr. 77.
14. Pies żółty z obrożą bez marki.
15. Charcica.
16. 3 nitki korali.
17. Pies mały.
18. Źrebiec.
19. Charcica płowa.
20. Lornetka w futerale.
21. Charcica żółta.
22. Pies „Seter“ ciemnobronzowy z obróżką.
23. Pies jamnik.
24. W yieł żółty.

Nadto pozostawiono na rogatce zwierzynieckiej kosz 
z wiśniami, ważący 14 klg.

Magistrat wzywa właścicieli powyższych przed
miotów, aby —  o ile mogą dowieść swych praw wła
sności —  zgłosili się po odbiór rzeczy do biura III. 
Wydziału Magistratu w godzinach urzędowych, w prze
ciwnym bowiem razie przedmioty te po upływie roku 
od daty dzisiejszej wydane będą znalazcom do używania, 
po upływie zaś dalszych trzech lat przejdą na wyłączną 
własność znalazców lub też będą sprzedane względnie 
przekazane na fundusz ubogich miejscowych. —

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
dnia 10. sierpnia 1905 r.

Prezydent miasta: 
w z. C h y liń sk i  w. r.

L. 69308/05
III.

OBW IESZCZENIE.

Celem uregulowania przemysłowej sprzedaży węgla 
przez rozwożenie względnie przez dostawę na zamówienie
w mieście Krakowie, Magistrat wydaje następujące roz
porządzenie :

1) Sprzedaż węgla kamiennego lub drzewnego 
przez rozwożenie odbywać się może w miesiącach letnich, 
t. j. od 1. kwietnia do 30. września, jedynie od godziny
7. do 11. rano, w miesiącach zaś zimowych, t. j. od 1. 
października do 31. marca, jedynie od godziny 8. do 12. 
rano. Rozwożenie węgla na sprzedaż w późniejszych go
dzinach jest bezwarunkowo każdemu przedsiębiorcy 
wzbronione.

2) Wszystkie wozy, tak te, którymi dostawia się 
węgiel kamienny lub drzewny na zamówienie w większej 
ilości, jak i te, którymi rozwozi się go dla drobiazgowej 
sprzedaży po mieście, mają być zaopatrzone numerami, 
wydawanymi przez miejski Komisaryat targowy, za opłatą 
naleźytości w kwocie 6 kor. 42 hal. od każdego wozu 
rocznie; oraz tablicą, 0 80 do 100 m. długą i 0-25 do 
0'30 m. szeroką, z trwałego materyału sporządzoną, a za
wierającą (ciemnemi literami na jasnem tle) firmę i adres 
sprzedającego, przy wozach dla drobiazgowej sprzedaży 
nadto jeszcze: wagę węgla w koszach lub workach

nstto i cenę, oznaczoną w halerzach. — Tablica ma być 
umieszczona po obu stronach wozu i zawieszona u spo- 
dniarki (dolnej deski), numer zaś na chomątach koni, 
tak, ażeby na pierwszy rzut oka były widoczne.

3) Węgle kamienne dla drobiazgowej sprzedaży 
można rozwozić tylko 0 wadze 50 kg, netto i tylko 
W koszach krytych, gęsto plecionych, lub W workach 
związanych, a w obu wypadkach zaopatrzonych szczelnie 
plombą sprzedającego w sposób, zapobiegający ujmowa
niu węgla. Za niedokładną wagę odpowiada, ewentualnie 
sądowo - karnie, właściciel przedsiębiorstwa, względnie 
także rozwożący personal.

4) Rozwożącym węgiel dla drobiazgowej sprzedaży 
dozwolone jest sygnalizowanie tylko zapomocą głosu 
ludzkiego i to wyłącznie na podwórzach domów, nie 
wolno im jednak po ulicach i placach do sprzedaży na
woływać, trąbić, dzwonić itp. sygnałami się posługiwać.

5) Wozy, do rozwożenia węgla służące, mają być 
zwykłej szerokości, aby nie tamowały ruchu, skrzynkowe,, 
szczelne, aby nie zaśmiecano ulic, przynajmniej na 1 m. 
głębokie i dwukonne.

6) Przekraczający niniejsze rozporządzenie podlegną 
karze pieniężnej aż do wysokości 200 koron, lub w ra
zie niemożności uiszczenia kary pieniężnej, karze aresztu 
aż do dni 20; nadto, w razie kilkakrotnego bezskutecz
nego ukarania, utracą uprawnienie przemysłowe po myśli
§ 138. ustawy przemysłowej.

Rozporządzenie niniejsze zaczyna obowiązywać z d.
1. października 1905 r.

Z dniem powyższym tracą moC obowiązującą roz
porządzenia Magistratu z dnia 19. marca 1902 r. L
90763/01 , T „ ^
— j j j   JNr. i .  l l z ,  rozp. m. K rak ow a, tu d z ież  z dnia

t 27640/02 „  „ „  Tr25. marca 1902 r. L. — jjj  Nr. 7. Dz. rozp. m. Kra

kowa. —

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
duia 27. lipca 1905 r.

Prezydent miasta:
Dr. Leo w. r.

Mianowania urzędników i służby,
Prezydent miasta zgodnie z postanowieniem § 89. 

statutu dla stoł. król. miasta Krakowa zamianował:
1) Andrzeja ionasa, pompiera I. klasy miejsidej 

straży pożarnej, s t a r s z y m  p o m p i e r e m  od 1. kwiet
nia 1905 r., z płacą roczną koron 840, z umundurowa
niem, wspólnem mieszkaniem, opałem i oświetleniem 
w koszarach straży pożarnej. (Dekret z 2. sierpnia 1905

2) Józefa Sienkowskiego, pompiera II. klasy miej
skiej straży pożarnej, p o m p i e r e m  I. k l a s y  oc. 1. 
kwietnia 1905 r., z płacą roczną koron 720 itd. j. w

(Dekret z 2. sierpnia 1905 L. -  j —/905). —
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3) Władysława Sikorę p o m p i e r e  rn II. k l a s y  
m i e j s k i e j  s t r a ż y  p o ż a r n e j  od 1. kwietnia 1905, 
z płacę, roczną koron 600 itd. j. w. (Dekret z 2. sierpnia
1905 L. „5). -

Protokoły obrad pełnej Rady miejskiej.
(Z posiedzeń tajnych).

Posiedzenie tajne (1. w kad. X III .) z dnia 28. 
czerwca 1905 r.

Na posiedzeniu tern dokonano wyboru Wiceprezy
dentów miasta. Głosujących 70, absolutna większość gło
sów 36. R. m. Michał Chyliński otrzymał głosów 44, 
r. m. Jan Rotter otrzymał głosów 22, kartek białych 
oddano 4.

I. Wiceprezydentem miasta wybrany przeto został 
r. m. Michał Chyliński ponownie.

Głosujących 70, absolutna większość głosów 36. 
R. m. Józef Sare otrzymał głosów 40, r. m. Jan Rotter 
otrzymał głos 1, kartek białych oddano 29.

II. Wiceprezydentem miasta wybrany przeto został 
r. m. Józef Sare.

Obaj wybór przyjęli i na temźe posiedzeniu zło
żyli przysięgę urzędową do rąk Prezydenta miasta. —

Posiedzenie tajne (2. w kad. XIII.) z dnia 18. lipca 
1905 r.

Nar—posiedzeniu __tem zapadły następujące uchwały :
I. Rada miejska na podstawie § 82. statutu miej

skiego upoważnia Komisyę gazowo-eTektiycąna. do samo
dzielnego zawarcia kontraktu z c. k. władzami kolei 
państwowych o oświetlenie dworca W Płaszowie i do
starczanie prądu elektrycznego, do wykonania odnośnych 
robót i do poczynienia wydatków, połączonych z wyko
naniem tej umowy.

II. Rada miejska na podstawie § 82. statutu miej
skiego upoważnia p. Prezydenta i Sekcyę skarbową:

o) do samodzielnego załatwienia sprawy zaległości 
p. Józefa Kotarbińskiego, powstałych z tytułu sześcio
letniej dzierżawy teatru miejskiego;

b) do umorzenia z tych zaległości kwoty 5.712 kor. 
58 hal., spłaconej przez p. Józefa Kotarbińskiego za ase- 
kuracyę hali maszyn, i kwoty 1.266 kor. 66 hal., jako 
naleźytości kontraktowej za miesiąc lipiec, gdyż dzier
żawca zrzekł się dawania przedstawień w tym czasie 
celem umożliwienia przeprowadzenia robót w budynku 
teatralnym;

c) do zawarcia umowy z p. Józefem Kotarbińskim 
o zakupno przez Gminę miasta Krakowa inwentarza 
teatralnego, będącego jego własnością, za sumę, nie prze
kraczającą 30.000 koron, pod warunkiem, że nowy dzier
żawca teatru p. Ludwik Sosnowski-Solski zobowiąże się 
płacić corocznie Gminie za używanie tego inwentarza 
kwotę 2.000 koron, ewentualnie gdyby ten zobowiązania 
takiego wziąć na siebie nie chciał, o zakupno za sumę 
zaległości z inwentarza tego przedmiotów w stosunku 
33°/o do ceny kosztów ich sprawienia.

III. Rada miejska na podstawie § 82. statutu miej
skiego upoważnia Sekcyę I. i Komisyę inwestycyjną do

poczynienia wydatków na uporządkowanie placu, kupio
nego od ks. Jabłonowskiej, położonego przy ulicy Jabło
nowskich i Garncarskiej, na cele targowe. —

Nadto uchwalono:
IV . Stypendyum imienia Stanisława Oiszańskiego 

w kwocie 100 koron rocznie nadać Maryanowi W adow
skiemu. (L. 65658/05). —

V. Sekretarzowi Magistratu drowi Franciszkowi 
Żaczkowi udzielić zaliczki na płace w  kwocie 2.520 k o i \ 
(L. 46115/05). —

VI. Kanceliście Magistratu Ludwikowi Urydze udzie
lić zaliczki na płacę w kwocie 2.000 kor. —

Protokoły obrad pełnej Rady miejskiej.
(Z posiedzeń jawnych).

Posiedzenie nadzwyczajne (3. w kad. X III.) z dnia 
28. czerwca 1905 r.

Prze w o dni czopy ; dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
I. Wiceprezydent miasta: Michał Chyliński.
II. Wiceprezydent miasta: Józef Sare.
Sekretarz Pady miejskiej: dr. Jan Nowicki.
Radców miejskich obecnych 67.
Padcy miejscy: Bartoszewicz, Daszyński (2) nieo

becność swą na tern posiedzeniu usprawiedliwili.
Początek posiedzenia o godzinie 6. minut 50 po 

południu.
Protokół ż ostatniego posiedzenia przyjęto. —
Udzielono urlopów do końca sierpnia r. m .: Biali- 

kowi, Stan. Nowakowi, Judkiewiczowi, drowi T illesow i.—
R. m. Ro t t e r ,  uzasadniwszy nagłość sprawy, wnosi:
„Rada miejska uchwali!
Poleca się Komisyi statutowej, ażeby najpóźniej po 

koniec roku [°9*  przedłożyła Radzie miejskiej wnioski 
w sprawie reform y statutu miejaRieno. a to głównie 
w kierunki zmiany ordynacyl wyborczej.

Wytyczne dla obrad w tym względzie stanowić 
mają przedewszystkiem: aj wprowadzenie nowej kuryi 
wyborczej dla tych obywateli Państwa, którzy posiadają 
prawo wybierania posłów do Rady Państwa; b) wpro
wadzenie prawa osobistego głosowania kobiet11.

Nagłość sprawy upadła — wniosek odesłano regu
laminowo do Komisyi statutowej. (L. 69388/05). —

D y r e k t o r  B u d o w n i c t w a  m i e j s k i e g o  -W dc-...
wiszewski, uzasadniwszy nagłość sprawy, imieniem Pre- 
zydyum wnosi:

Rada miejska zatwierdza umowę, zawartą dnia 17. 
czerwca b. r. w c. k. Starostwie między Gminą miasta 
Krakowa a konwentem 00. Kamedalów na Bielanach 
w przedmiocie dostarczania im wody Z wodociągu miej
skiego.

Sprawę uznano za nagłą.
Po dyskusyi, w której wzięli udział r. m.: K w i a t 

k o w s k i ,  dr. S t a n i s z e w s k i ,  Wiceprez. Sar e ,  dr.
K o y, U d e r s k i — na wniosek r. m. dra S t a n i s z e w 
s k i e g o  upoważniono Prezydenta miasta do zawarcia 
ugody po wysłuchaniu opinii Sekcyi III. —

R a d c a  M a g i s t r a t u  Skrzyniarz imieniem Pre- 
zydyum wnosi;
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Rada miejska uchwali!
Upoważnia się p. Prezydenta miasta do zawarcia 

z krakowskiem Towarzystwem  muzycznem kontraktu
najmu lokalu dla Towarzystwa w domu miejskim L. spis. 
232, Dz. I. lwh. 224 na warunkach, obopólnie umó
wionych.

Sprawozdawca przedstawia projekt kontraktu.
Nagłość sprawy uchwalono.
Po dyskusyi, w której wzięli udział r. m.: K w i a t 

k o w s k i ,  dr. B a n d r o w s k i, U d e r s k i, dr. T o m- 
k o w i o z, M a r k u s ,  dr. S t a n i s z e w s k i ,  B e r i n g e r, 
dr. Jul .  N o w a k ,  dr. K o y ,  dr. Fr i i h  1 i n g  — wnio
sek Prezydyum przyjęto ze zmianą, zaproponowaną przez 

m. dra S t a n i s z e w s k i e g o ,  mianowicie, źe zamiast 
art. V II. kontraktu przyjdzie postanowienie, że Gmina 
miasta Krakowa obowiązuje się oddać Towarzystwu mu
zycznemu wynajęte lokale z dniem 1. września b. r., 
nie przyjmuje jednak na siebie żadnej odpowiedzialności 
na wypadek, gdyby z przyczyn, od niej nie zależnych 
oddanie lokalu wynajętego nastąpiło w czasie późniejszym 
(L. 61520/05). —

P r z e w o d n i c z ą c y  z powodu spóźnionej pory 
o godzinie 9. minut 30 wieczorem posiedzenie zamyka.—

Posiedzenie nadzwyczajne (4. w kad. X III.) z dnia 
6. lipca 1905 r.

Przewodniczący: dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
II. Wiceprezydent miasta: Józef Sare.
Sekretarz Pady miejskiej: dr. Jan Nowicki.
Radców miejskich obecnych 48.
Padcy miejscy: Bialik, dr. Bobilewicz, Wicepr. Chy

liński, Daszyński, dr. Doboszyński, Epstein, dr. Górski, 
dr. Jordan, Judkiewiez, dr. Krongold, Kwiatkowski, dr. 
Lepkowski, Mendelsburg, Nowak Stan., Rotter, Schwarz, 
dr. Tiiles, hr. Wodzicki (18) nieobecność swą na tern 
posiedzeniu usprawiedliwili.

Nie usprawiedliwili zaś ńieobecffafC swej r. m .: 
dr. Benis, Schmelkes, Sulikowski, dr. Ulanowski (4).

Początek posiedzenia o godzinie 6. minut 30 po 
południu.

Protokół z ostatniego posiedzenia przyjęto. —
Udzielono urlopów: I .  Wiceprezydentowi Chyliń

skiemu na 4 tygodnie; r. m. Klemensiewiczowi do 1.
września r. b . ; r. m. drowi Bujakowi od 20. lipca do 1.
września r. b.j r. m. Katyńskiemu od 10. lipca do 1.
września r. b e r. m. drowi Ponikle od 10. lipca do 10.
sierpnia r. b .; r. m. Godzickiemu na sierpień; r. m. drowi 
Guńkiewiczowi od 16. lipca do 20. sierpnia r. b. —

P r z e w o d n i c z ą c y  oświadcza, źe wobec udzie
lonych przez Radę miejską Urlopów i wielkich upałów 
zamierza ukończyć posiedzenia Rady w przyszłym tygo
dniu i dlatego zarządzi jeszcze dwa posiedzenia; w po
niedziałek i czwartek.

P r e z y d e n t  wnosi:
„Rada miejska na podstawie § 82. statutu miej

skiego przekazuje na czas feryj letnich, t. j. do 15. 
września r. b., sprawy i czynności, zastrzeżone jej uchwa
łom a należące do własnego zakresu działania Gminy, 
do załatwienia na wniosek Prezydenta miasta odnośnym 
Sekcyom i Komisyom“.

Wniosek Prezydenta przyjęto bez rozpraw. —

P r z e w o d n i c z ą c y  zawiadamia Radę, źe od po
sła Doboszyńskiego, jako referenta specjalnego, otrzymał 
zawiadomienie, źe Izba posłów Rady Państwa w trzeciem 
czytaniu uchwaliła przeniesienie Krakowa do niższej 
klasy podatku domowo-czynszowego. Wobec tego nie 
należy wątpić, źe Izba panów również uchwali tę ustawę 
i dlatego dziś już przeniesienie Krakowa do niższej klasy 
podatkowo, uważać należy jako fakt dokonany, jako je 
dną z najżywotniejszych spraw, która szczególnie przy
czyni się do rozwoju miasta, a jest nader szczęśliwym 
objawem i pomyślnym wynikiem zabiegów, jakie Gmina 
czyniła łącznie z posłami.

P r e z y d e n t  sądzi, źe odpowie życzeniom Rady, 
jeżeli złoży podziękowanie Prezydyum Koła polskiego, 
więc J. E. Dzieduszyckiemu, Abrahamowiczowi i p. Du
lębie, dalej członkom Komisyi J. E. Antoniemu hr. Wo- 
dzickiemu i J. E. Michałowi Bobrzyńskiemu, oraz refe
rentowi posłowi drowi Doboszyńskiemu.

Do tego pierwszorzędnego dzieła ustawowego mie
szkańcy miasta przywiązują wielką wagę; dlatego Pre
zydent kazał zrobić zestawienie, wskazujące, jaki będzie 
w roku przyszłym efekt wprowadzonego obniżenia. Ma 
ono wchodzić w życie stopniowo przez lat 15; gdyby 
od razu weszło w życie, to obniżyłaby się suma pań
stwowych podatków o przeszło pół miliona koron, a łą
cznie z dodatkami o milion koron. W  roku przyszłym 
zniżka w podatkach państwowych wyniesie 50.000 kor., 
łącznie z dodatkami przeszło 90.000 kor. Ulga taka da 
się niewątpliwie odczuć w stosunkach ekonomicznych 
naszego miasta, jeżeli w prantyce przez orgfba podatkowe 
będzie tak przeprowadzoną i przestrzeganą, jak tego so
bie życzył ustawodawca. —

P r z e w o d n i c z ą c y  zawiadamia Radę, źe p. Fe
liks Jasieński swe .ptS^Wszorzę&e zbiory ofiarował dla 
Muzeum rkhTdOwego. Składają się one z dwóch wielkich 
działów. Dział sztuki polskiej mieści w sobie kilkaset 
obrazów, między nimi pierwszorzędnych malarzy polskmh. 
W dziale obcej sztuki główne miejsce zajmuje zbiór 
sztuki japońskiej i japońskiego przemysłu artystycznego. 
Z obcej sztuki w zbiorach p. Jasieńskiegc znajdują się 
wspaniałe ryciny najwybitniejszych współczesnych rytowni
ków i to w najlepszych egzemplarzach. Biblioteka p. Ja
sieńskiego mieści w sobie dzieła wysokiej wartości. Ogólna 
wartość zbiorów przenosi 400.000 kor.

P r e z y d e n t  sądzi, źe odpowie uczuciom Rady, 
jeżeli panu Jasieńskiemu wyrazi podziękowanie i uznanie 
za ofiarowanie tak cennych zbiorów do Muzeum narodo
wego. —

R m. W y s p i a ń s k i ,  uzasadniwszy nagłość sprawy* 
wnosi:

„Rada miejska uchwali!
Ustanawia się Komisyę artystyczno-konserwatorską.
1) Celem jej utrzymanie i rozwój charakterystyki 

stylowej miasta odnośnie do starych i nowych budowli 
miejskich.

2) Celem zrealizowania tego pierwszego punktu 
przyznaje się tejże Komisyi prawo zwierzchniczego do
zoru nad Budownictwem miejskiem.

3) Komisya składa się z trzech członków Rady 
miejskiej i dwóch artystów plastyków, których miano
wanie przyznaje się Akademi’ Sztuk pięknych.

4) Obradom Komisyi przewodniczy Prezydent mia
sta lub jeden z Wiceprezydentów miasta.
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Zakres kompeteucyi:
1) Ciągła styczność z Budownictwem miejskiem 

i możność oglądania planów, gdy są w projektach w urzę
dzie Budownictwa złożone, t. j. od chwili, gdy wycho
dzą z rąk artysty.

,■3$“ Prawo zatwierdzania tychże planów odnośnie do 
ich stylowego wyglądu oraz prawo zatwierdzania fasad 
do wszelkich gmachów, stawianych lub dozorowanych 
przez Budownictwo miejskie w obrębie Gminy.

8) -Do obowiązków Komisyi i do jej stałych czyn
ności należy inwentaryzacya zabytków architektury, tychże 
ocena, oraz czuwanie nad stanem ich i odnową

4) Również obmyślanie dalszej użyteczności tych 
zabytków, które w jakikolwiek sposób podpadną uszko
dzeniu częściowemu.

5) Do tejże Komisyi należy sprawa zużytkowania 
placów pod pomniki i tychże pomników rozmieszczanie 
w obrębie Gminy.

6) Bliższe szczegóły', odnoszące się do sposobów 
działania i oddziaływania, mogą być przedłożone później, 
ewentualnie w formie urzędowych komunikatów drukiem 
rozdawane członkom Rady miejskiej, niemniej jako urzę
dowe referaty' tejże Komisyi11.

Nagłość sprawy uchwalono.
P r z e w o d n i c z ą c y  oświadcza, źe wniosek, od

noszący się do tak ważnych spraw, będzie drukowany 
i rozesłany członkom Rady miejskiej przed najbliźszem 
posiedzeniem. —

R. m. dr. Gr o s s ,  uzasadniwszy nagłość sprawy', 
wnosi:

„Rada miejska uchwali!
Poleca się Magistratowi, aby założył miejską sprze

daż mięsa. Na pokrycie połączonych z tym interesem 
wydatków przeznacza się na razie kwotę 4.000 koron 
z Dz. X IV . poz. „Nieprzewidziane11 tegorocznego budżetu.

Zarazem uprasza się p. Prezydenta, aby przedłożył 
jak najspieszniej Radzie wniosek co do dodatkowego po
krycia ewentualnych dalszych kosztów11.

Nagłość sprawy uchwalono.
R. m. dr. S t a n i s z e w s k i  dodaje poprawkę do 

wniosku r. m. dra Grossa, mianowicie, aby kwotę 4.000 
koron podnieść do kwoty 10.000 koron.

R. m. dr. R a f a ł  L a n d a u  wnosi:
„Rada miejska uchwali!
Wzywa się Magistrat, aby w porozumieniu z To

warzystwem rolniozem i z producentami bydła postarał
się o zwiększenie podaży bydła na targowicy miejskiej11.

W dyskusyi wzięli udział r. m.: F e d e r o w i c z, 
B u j w i d ,  dr. G u ń k i e w i e z, dr. P o n i k ł o, dr. J a- 
w o r s k i ,  dr. F r li h 1 i n g, dr. B a n d r o w s k i ,  dr. J u- 
1 i a n N o w a k ,  dr. S z a r s k i, dr. R o s e n b 1 a 11, P r e- 
z y' d e n t i W n i o s k o d a w . o a.

Wniosek r. m. dra Grossa z uwzględnieniem po
prawki r. m. dra Staniszewskiego odesłano do Komisyi 
administracyjnej, upoważniając ją na podstawie § 82. sta
tutu miej. do zbadania i samodzielnego załatwienia tej 
sprawy.

Wniosek r. m. dra Rafała Landaua odesłano do 
Komisyi administracyjnej. (L, 67942/103f. —

Na wniosek r. m. F e d e r o w i c z a  do Komisyi 
drożyźniinej wybrano r. m .: Ijsdra Bandrowskiego, 2) 
dra Friihlinga, 3) dra Grossa, 4) dra Guńkiewicza, 5) Ko-

sobucktego, 6) dra Rafała Landaua, 7) dra Ponikłę, 8) 
dra Szarskiego. —

R. m. K o n o p i ń s k i  zapytuje, kiedy będzie za
łatwiona petycya artystów teatru miejskiego o przyzna
nie zapomogi.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, źe niebawem będą 
przedłożone w tej spiawie wnioski Sekćyi II. i III. —

Przystąpiono do porządku dziennego.
P r z e w o d n i c t w o  obrad obejmuje II. Wicepre

zydent miasta Sar e .
P r e z y d e n t  m i a s t a  dr. L e o  imieniem Sekcyi

I. i Komisyi inwestycyjnej wnosi:
Rada miejska uchwali!
1) Zatwierdza się kontrakt kupna z daty Kraków

17. czerwca 19Q5, zawarty pod zastrzeżeniem zatwier
dzenia przez Radę miejską między Gminą miasta Kra
kowa a JO. księżną Wandą Jabłonowską w przedmiocie 
zakupna lia własność Gminy miasta Krakowa dwóch re
alności, a mianowicie realności, pod 1. konskr. 23a Dz. 
IV . przy ul. Jabłonowskich położonej, lwh. 675 objętej, 
jako też realności, przy ul. Garncarskiej, pod 1. konskr. 
18 Dz. IV . położonej, lwh. 2264 objętej, wraz z budyn
kami za cenę kupna 170.000 kor, najdalej w ciągu trzech 
dni po zatwierdzeniu tego kontraktu przez Wydział kra
jowy w sposób, przez JO. Sprzedającą oznaczyć się ma
jący, do zapłaty przypadającą, i pod warunkami, w kon
trakcie tym oznaczonymi, a to z nadmienieniem, źe tak 
nabyte realności przeznacza się na utworzeniMplacu pu
blicznego.

2) Na pokrycie eeny kupna tudzież kosztów,- z prze
prowadzeniem interesu połączonych, jak kosztów spisania 
kontraktu, intabulacyi, ewentualnej należytośoi przenośnej, 
prowizyi i t. p. — udziela się kredytu do wysokości 
180.000 koron z funduszu miejskiej pożyczki konwer- 
syjno-inwestycyjnej 8,100.000 koron, a w szczególności 
ze sumy pożyczkowej 500.000 koron, objętej grupą kre
dytów na inwestycye projektowane, a przeznaczonej na 
uporządkowanie placów i ulic, tudzież na budowę za
kładu Czyszczenia miasta.

R. m. dr. I g n a c y  L a n d a u ,  godząc się na przed
stawione wnioski, stawia następujący dodatek:

„Rada miejska uchwala przyjąć wnioski Sekcyi I. 
i Komisyi inwestycyjnej, jednak z dodatkiem, źe na przy
szłość sporządzanie dokumentów prawnych bez poDrzed- 
niej uchwały Rady miejskiej jest niedopuszczalne11.

R. m. Tu r s k i wnosi:
„Zwraca się projekt nabycia realności Ik. 23a Dz.

IV . do Komisyi inwestycyjnej z tern, aby obmyśliła 
i przedstawiła Radzie rttiejskiej inny sposób pokrycia 
ceny kupna bez naruszenia tej pozycyi pożyczki inwe
stycyjnej, która jest przeznaczoną na regulacyę ulic i pla
ców oraz na zakład czyszczenia miasta, — o ile doty
czące organa Rady miejskiej, t j. Sekcya I. i Komisya 
inwestycyjna, uznają plac ten za odpowiedni na targo
wicę, przeniesioną z placu Szczepańskiego11.

W dalszej cłyskusyi brali udział r. m.: dr. Jul .  
N o w a k ,  U d e r s k i, dr. B a n d r o w s k i ,  B e r i n g e r ;

Po wyjaśnieniach, udzielonych przez S p r a w o 
z d a w c ę ,  wnioski Sekeyi I. i Komisyi inwestycyjne’ 
przyjęto, dodatek r. m. dra Ignacego Landaua upadł 
wniosek r. m. Turskiego upadł. (L. 62908/905). —

Z powodu spóźnionej pory P r z e w o d n i e  
o godzinie 9. minut 15 wieczorem posiedzenie zamj



Posiedzenie nadzwyczajne (5. w kad. X III.) z dnia 
10. lipca 1905 r.

Przewodniczący: Dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
11. Wiceprezydent miasta: Józef Sare.
Selcretarz Bady miejskiej: Dr. Jan Nowicki.
Radców miejskich obecnych 57.
Badcy miejscy: Bartoszewicz, Bialik, I. Wicepre

zydent Chyliński, dr. Doboszyński, Judkiewicz, Klemen
siewicz, Kwiatkowski, dr. Pareński, dr, Staniszewski, 
Suski, hr. Wodzicki (11) nieobecność swą na tem po
siedzeniu usprawiedliwili.

Nie usprawiedliwili zaś nieobecności swej r. m.: 
dr. Ulanowski, Wachtel (2).

Początek posiedzenia o godzinie 6. minut 40 po 
południu.

Protokół z ostatniego posiedzenia przyjęto. —
Udzielono urlopów : r. m. Uderskiemu od 15. lipca 

do 15. września r. b. i r. m. drowi Łepkowskiemu od
15. lipca na 6 tygodni. —

R. m. R o t t e r  zapytuje, co się dzieje z upo
rządkowaniem ulicy Siennej i czy Prezydent postawi tę 
sprawę na porządku dziennym najbliższego posiedzenia 
Rady, oraz czy wniosek Mówcy, postawiony w sprawie
reform y statutu miejskiego co do prawa wyDorczeyo,
będzie zamieszczony na porządku dziennym najbliższego 
posiedzenia.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że sprawę uporząd
kowania ulioy Siennej, która już dawniej była rozpatry
wana przez Sekcyę ekonomiczną, każe sobie przedłożyć, 
i jeżeli jest już należycie przygotowana, postawi ją na 
porządku dziennym jednego z najbliższych posiedzeń; co 
się zaś tyczy wniosku o reformę prawa wyborczego, 
którego nagłości Rada nie uznała, to tenże musi być 
regulaminowo traktowany i przedłożony będzie Komisyi 
statutowej, a następnie z jej sprawozdaniem pełnej Radzie.—

R. m. dr. J u l i a n  N o w a k  żali się na brak bez
pieczeństwa W mieście, podając dwa fakta, mianowicie, 
źe w ostatnich dniach około hotelu krakowskiego o go
dzinie 11. w nocy dwóch rzezimieszków napadło na je
dnego z profesorów Uniwersytetu, który jednak szczę
śliwie obronił się przed napaścią; jednej nocy zaś biegł 
student przez ul. Graniczną ku Karmelickiej, wołając na- 
próżno o pomoc. Mówca prosi Prezydenta, aby we wła
ściwej drodze przedstawił te fakta kompetentnej władzy.

P r z e w o d n i c z ą c y  odpowiada, że uchwały Rady 
miejskiej w przedmiocie powiększenia straży policyjnej 
zostały już przesłane p. Delegatowi; przytoczone zaś 
przez r. m. dra Nowaka fakta przedłoży Dyrekcyi po- 

„ licyi. —
Przystąpiono do porządku dziennego.
D y r e k t o r  B u d o w n i c t w a  m i e j s k i e g o  Wdo- 

wiszewski imieniem Prezydyum, Sekcyi I. i II, wnosi:
Rada miejska uchwali!
Na sprawienie wozu do transportu dekoracyj tea 

tralnych. na odnowienie i impregnowanie dekoracyj, na 
odnowienie fasad zewnętrznych, odczyszczenie mecha- 

^Ąicznego nrządzenia sceny, na roboty murarskie, malar- 
łc ie  i inne drobniejsze, które skutkiem wprowadzenia 

pwej instalacyi św iatła elektrycznego w teatrze wyko
pć należy, przyznaje się do Działu X I. poz. 1. budżetu 

tw_dedatkowy kredyt w ogólnej sumie 19.970 koron. 
•'̂ pjjjfP'' d> -kusyi, w której wzięli udział r. m .: dr. B au

ły s k i, dr. M u c z k o w s k i, B e r i n g e r, U d e r

s lc i, dr. P o u i k ł o, dr. B a n d r o w s k i ,  W y s p i a ń 
s k i  i P r e z y d e n t ,  wniosek Prezydyum, Sekcy: I. i II. 
przyjęto. (L. 48581/05). —

R. m. U d e r s k i stawia wniosek o zmianę po
rządku dziennego, mianowicie, aby wziąć pod obrady 
sprawę zburzenia budynków, położonych obok kościoła 
św. Idziego.

Wniosek r. m. Uderskiego upadł. —
W i c e p r e z y d e n t  S a r e  imieniem Komisyi in

westycyjnej i Sekcyi III. wnosi:
Rada miejska uchwali!
1) Wykonać budowę skrzydła Magistratu w miej

scu zburzyć się mającej oficyny, w której mieści się 
obecnie Wydział Y., według projektu, sporządzonego 
przez Budownictwo miejskie, kosztem, nie przekraczają
cym kwoty 165.000 koron, pokryć się mającym z fun
duszu pożyczki inwestycyjnej.

2) Upoważnia się Komisyę inwestycyjną do prze
prowadzenia powyższej budowy tak, by najpóźniej do
1. października 1906 r. do użytku biurowego została 
oddana.

3) Ze względu na znaczne koszta zaniechać na 
razie przebudowy domu po ś. p. Rydzowskim na mie
szkanie i lokale reprezentacyjne dla Prezydenta miasta,
a natomiast oddać tymczasowo na powyższe cele część
I. piętra w domu po Larischu, składającą się z 11 ubi- 
kacyj, na tak długo, dopóki dom po ś. p. Rydzowskim 
nie zostanie odbudowany.

Sprawozdawca zmienia wniosek w tym kierunku, 
źe proponowaną kwotę 165.000 koron podnosi na kwotę
185.000 koron, gdyż szczegółowo wypracowane w cza
sie późniejszym przez Budownictwo miejskie piany i ko
sztorysy przy wprowadzeniu centralnego ogrzewania 
gmachu wykazały zwiększone do tej sumy koszta bu
dowy gmachu.

R. m. dr. H o r o w i t z ,  powołując się na regula
min obrad Rady miejskiej, wnosi:

„Rada miejska uchwali!
Sprawę, zamieszczoną pod ustępem II., usuwa się 

z porządku dziennego dzisiejszego posiedzenia i poleca 
się Prezydyum, aby rozesłało sprawozdanie z alegatami 
w obu sprawach, tym punktem porządku dziennego ob
jętych, wszystkim radcom na piśmie1*.

W  dyskusyi nad wnioskiem r. m. dra Horowitza 
wzięli udział: P r z e w o d n i c z ą c y ,  r. m. : R o t t e r ,
T u r s k i ,  dr. B a n d r o w s k i  i S p r a w o z d a w c a .

Wniosek r. m. dra Horowitza upadł.
Po przemówieniach r. m .: dra F r i i h l i n g a  i R o t 

t e r a  P r z e w o d n i c z ą c y  wnioski Komisyi inwesty
cyjnej i Sekcyi II I  z porządku dziennego cofnął. —

R. m. dr. K ó y  imieniem Sekcyi III. wnosi:
Rada miej sta uchwali!
Rada miejska, przyjmując oświadczenie Towarzy

stwa muzycznego z dnia 6. lipca 1905 ju. 194, zgadza 
się na zmianę projektu kontraktu najmu lokalu dla To
w arzystwa muzycznego w domu miejskim lk. 232 Iz. I.
przez opuszczenie z kontraktu całego artykułu Y -I., 
który zawierał postanowienia o terminie oddania lokalu 
pod rygorem kary kouwencyonalnej i prawa żądania od
szkodowania.

Wniosek Sekcyi III. przyjęto bez rozpraw. (L. 
65571/05). —
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R. m. dr. j a w o r s k i  w sprawie sprawozdania 
Delegata do Rady szkolnej krajowej imieniem Sekcyi
IV . wnosi :

Rada miejska uchwali !
„Sprawozdanie radcy dworu dra Jordana, delegata 

Rady miejskiej do c. k. RaJy szkolnej krajowej, przyj
muje Rada miejska do wiadomości i wyraża p Dele
gatowi uznanie i podziękowanie za dotychczasową dzia
łalność". —

(Drukowane sprawozdanie p. Delegata jest dołą
czone do niniejszego protafcpłu jako jego część inte
gralna *).

W  dyskusyi nad sprawozdaniem przemawia r. m. 
D a s z y ń s k i .

Z powodu spóźnionej pory P r z e w o d n i c z ą c y  
przerywa dyskusyę i zamyka posiedzenie o godzinie 9. 
minut 45 wieczorem. —

Posiedzenie nadzwyczajne (6. w kad. X III.) z dnia 
13. lipca 1905 r.

Przewodniczący: dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
II. Wiceprezydent miasta: Józef Sare.
Sekretarz Pady miejskiej : dr. Jan Nowicki.
Radców miejskich obecnych 52.
Radcy miejscy: Bartoszewicz, Bialik, I. Wicepre

zydent Chyliński, dr. Doboszyński, dr. Guńkiewicz, Jud- 
kiewicz, Klemensiewicz, Kwiatkowski, dr. Pareński, Sta- 
ehowski, Sulikowski, Suski, dr. Tilles, dr. Tomkowicz, 
Turski, hr. Wodzicki (16) nieobecność swą na tem po
siedzeniu usprawiedliwili.

Nie usprawiedliwili zaś nieobecności swej r. m.: 
Jawornicki, Mendelsburg (2).

Początek posiedzenia o godzinie 5. minut 45 po 
południu.

Protokół z ostatniego posiedzenia przyjęto. —
Udzielono urlopów r. m .: Sędzimirowi od 15. lipca 

na miesiąc, drowi Staniszewskiemu od 17. lipca na 6 
tygodni, Schwarzowi na 4 tygodnie, drowi Friihlingowi 
na 6 tygodni, drowi Rosenblattowi od 15. lipca na 6 
tygodni, Konopińskiemu na 6 tygodni, Rotterowi od 18. 
lipca na 5 tygodni, Sulikowskiemu na 6 tygodni, Prezy
dentowi miasta drowi Leo na 6 tygodni. —

P r z e w o d n i c z ą c y  podaje do wiadomości re
skrypt, w którym c. k. Namiestnictwo nagli o wybór 
delegata do Rady szkolnej krajowej. —

P r z e w o d n i c z ą c y  przedstawia wniosek Komisyi 
sanitarnej o kooptowanie do jej grona pp. dra Bielań
skiego, dra Seńkowskiego, dra Łazarskiego i dra Wi- 
eherkiewicza.

R. m. B u j w i d  prosi nadto o kooptowanie pp. 
dra Biera i dra Cybulskiego.

P r z e w o d n i c z ą c y  odracza sprawę uzupełnienia 
Komisyi sanitarnej przez kooptowanie osób z poza Rady 
miejskiej. —

R. m. dr. G r o s s  prosi o zwołame Komisyi dro-
Żyźnianej i zapytuje, kiedy będzie załatwione podanie 
pachołków Magistratu o podniesienie płacy.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, źe posiedzenie K o
misyi droźyźnianej jest zwołane na jutro, sprawa zaś

*) Będzie przedrukowane w jednym z najbliższych numerów 
„Dziennika rozp.“ .

podwyższenia płacy pachołków znajduje się w Sekóyl
III. i II., a w jesieni będzie przedłożona Radzie miejskiej.—

R. m. B u j w i d  zapytuje, czy nastąpi stabilizacya 
3 OSÓb ze służby wodociągowej, które zajmują stanowi
ska służbowe od chwili otwarcia wodociągu.

P r z e w o d n i c z ą c y  odpowiada, ie  sprawę przed
stawi Radzie z powodu potrzeby udzielenia veniae aetatis.—

Przystąpiono do porządku dziennego.
Dalszy ciąg dyskusyi nad wnioskiem Sekcyi IV . 

w sprawie sprawozdania Delegata do Rady szkolnej kra
jowej.

Sprawozdawca r. m. dr. J a w o r s k i .
R. m M a c i o r o  w s k i  wnosi:
„Rada miejska uchwali!
1) P. Delegat dołoży starania, aby w skład C. k. 

Rady szkolnej krajowej jako jeden z 6 znawców wcho
dził bezwarunkowo reprezentant nauczycieli szkół ludo
wych. (L. 76896/05).

2) P. Delegat poczyni starania o utworzenie dru
giego seminaryum nauczycielskiego w  Krakowie. (L. 
76897/05).

3) P. Delegat poczyni starania, aby z funduszu, 
uzyskanego z zaoszczędzeń na dodatkach pięcioletnich 
nauczycieli, utworzono fundusz na zaliczki i zapomogi 
dla nauczycieli szkół ludowych". (L. 76898/05).

Przemawia r. m. ks. K r u p i ń s k i .
R. m. B u j w i d wnosi:
„Rada miejska uchwala zwołać ankietę dla sprawy 

reform y szkolnictwa wogóle, a zwłaszcza szkół średnich, 
z udziałem rodziców. Wniosek ten przekazuje się Sekcyi 
szkolnej". (L. 76899/05).

R. m. W y s p i a ń s k i  wnosi:
„1) Rada miejska przyda Delegatowi swemu sekre

tarza  i wybierze go ze swego własnego grona. Sekretarz 
ten będzie czuwał nad tokiem spraw porządku dzien
nego Sekcyi szkolnej, dążność ku reformie szkolnej stale 
będzie uwidaczniał zapomocą referatów, które sam ko
lejno przygotuje". (L. 76900/05).

„2) Rada miejska poleca swojej Sekcyi szkolnej 
zbadanie wszystkich podręczników przepisowych i ksią
żek przepisowych szkolnych, tak dla szkół średnich, jak 
ludowych, i Rada miejska poleca Sekcyi IV . wybór re
ferenta dla tej sprawy, któregoto referenta zadaniem bę
dzie przedstawienie korekty książek przepisowych szkol
nych odnośnie do wymagań Krakowa, który historyę 
i przeszłość swoją chce mieć w umysłach młodzieży 
święconą i który nie życzy sobie, by sympatya czytanek 
szkolnych jakichkolwiek szkół polskich zwrócona była 
ku ideom i osobom i czynom, z którymi stołeczny Kra
ków Piastów i Jagiellonów nie czuje się węzłami krwi 
i pędem duszy związany. Referent przejrzy i przeczyta 
i rozpatrzy wszystkie książki przepisowe w zakresie 
przedmiotów: 1) języka polskiego, 2) języka niemieckiego,
3) historyi, tak powszechnej, jak polskiej —  i wnioski 
swoje co do zmian i poprawek przedstawi nasamprzód 
Sekcyi IV., a Sekcya po opracowaniu i dyskusyi przyj
dzie z nimi na pełną Radę. Pełna Rada, po dyskusyi 
uchwałę powziąwszy, poleci swemu Delegatowi obronę 
żądań Rady miejskiej w Radzie szkolnej krajowej, jak 
również. Prezydyuin Rady miejskiej znajdzie drogę, by 
żądaniom Rady uczyniono zadość w Sejmie. Wniosek 
powyższy Rada miejska uchwala i przekazuje na porzą
dek dzienny pierwszego posiedzenia Sekcyi IV ., które
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odbędzie się w jesieni jio powrocie radców z przerw 
wakacyjnych i po powrocie Wiceprezydenta pierwszego, 
obecnie przewodniczącego w tejże Sekcyi s z k o l ne j ( L .  
76905/05).

„3) Rada miejska uchwali: a) aby na przyszłość 
wszelkie sprawy i fakta, dotyczące bezpośrednio zacho
wania się młodzieży i omawiające wykroczenia młodzieży, 
i tychże przekroczeń piętnowanie lub wyrozumiała ich 
obrona —  były traktowane na pełnej Racizie poufnie ze 
względósv pedagogicznych; b) żeby natomiast stały się 
przedmiotem stałych obrad Sekcyi szkolnej i aby do
piero wnioski, rozważone w Sekcyi IV ., stawały się 
przedmiotem dyskusyi pełnej Rady i ewentualnie były 
przez Radę uchwalane.

Dyskusya nad wyraźnie sformułowanym wnioskiem 
Sekcyi, który jasną i prostą drogą do celu reformy za
mierzonej będzie dążył, — staje się jawną, jak wszystkie 
obrady pełnej Rady miejskiej". (L. 76901/05).

„4) Rada miejska uznaje konieczność zaprowadze
nia instytucyi stałych lekarzy dla wszystkich szkół, tak 
średnich, jak ludowych, którychto lekarzy zadaniem by
łaby lustracya zakładów i przegląd uczniów raz w mie
siąc celem pielęgnowania młodzieży i przyzwyczajania 
jej do dozoru lekarskiego. Lustracya taka odbywałaby 
się w obecności gosjiodarza klasy, który listę żądań l e 

karza przedstawiałby dyrektorowi zakładu, dyrektor zaś 
zwracałby się z ramienia szkoły do rodziców z żądaniem 
uczynienia zadość wymogom lekarza. W razie biedy ro
dziców ucznia leczenie odbywałoby się na koszt gminy, 
do czego należałoby ustanowić osobną koinisyę w Sekcyi 
szkolnej, którato komisya w ręce Prezydenta składałaby 
referat i oznaczała wysokość potrzebnego na ten cel 
kredytu. Dopiero zaś Prezydent szedłby z tym referatem 
na Sekcyę szkolną i na pełną Radę. Lekarzy zaś opła
całby Rząd i upomnieć się o to winien Sejm,

Rada miejska poleca Sekcyi szkolnej przygotowanie 
projektu szczegółowego dla tejże instytucyi lekarzy szkol
nych i żąda, aby Sekcya IV., wygotowawszy projekt, 
przyszła z nim na pełną Radę, poczem projekt poruczony 
będzie delegatowi do Rady szkolnej i Prezydyum znaj
dzie drogę, by był poparty i przeszedł w Sejmie". (L. 
76902/05).

„5) Rada miejska uchwali, aby we wszystkich szko
łach średnich i wre wszystkich szkołach ludowych Gminy 
W korytarzach tychże szkół lub wogóle w miejscu do- 
stępnem i widocznem dla uczniów umieszczona była 
i rozwieszona mapa całej Polski z uwidocznieniem Kra
kowa, jako tego państwa stolicy historycznej.

Rada miejska poleci Sekcyi szkolnej obmyślenie 
szczegółowego formatu tej mapy i jej graficznego zde
finiowania, oraz przygotowanie wydatku i przygotowanie 
kosztorysu. Gdy zaś Sekcya IV . rzecz będzie miała go
tową, Rada uprasza Prezydenta miasta, aby przyszedł na 
pełną Radę z wnioskiem przeznaczenia na ten cel po
trzebnej sumy. Wtedy Prezydyum zawiadomi władze 
szkolne o owej uchwale Rady miejskiej i przez delega
tów dla szkół średnich i ludowych dokona rozwieszenia 
tychże map w budynkach szkolnych. Rada miejska prze
kazuje rzecz tę na porządek dzienny obrad Sekcyi IV . 
zaraz w terminie posiedzeń powakacyjnych, tj. we wrześ
niu 1905 r.“ (L. 76903/05).

R. m- K o n o p i ń s k i  wygłasza dłuższe przemó
wienie.

P r z e w o d n i c t w o  obrad obejmuje II. W i c e 
p r e z y d e n t  m i a s t a  S a r,je.',

Dyskusyg uchwalono zamKnąć.
Z zapisanych do głosu przemawiają:
R. m R o t t e r  wnosi:
„1) Rada miasta Krakowa uprasza p. Delegata 

o dołożenie najusilniejszych starań w kierunku zmiany 
ustawy o Radzie szkolnej krajowej, a to przedewszyst- 
kiem w tym względzie, ażeby zniesiono postanowienie, 
ograniczające swobodę wyboru delegatów do Rady szkol
nej z miast Krakowa i Lwowa.

2) Rada miejska uchwala odnieść się do Sejmu 
krajowego z petycją, żądającą modyfikacyi statutu Rady 
szkolnej krajowej w tym kierunku, ażeby usunięto po
stanowienie, ograniczając| swobodę wyboru delegatów 
do Rady szkolne! krajowej z miast Krakowa i Lwowa". 
(L. 76901/05). —

Po przemówieniach r. m.: S o ł t y s i k a ,  D a s z y ń- 
j s k i e g o i dra G r o s s a  P r z e w o d n i c z ą c y  z po- 
| wodu braku kompletu o godzinie 10. wieczorem zamyka 

posiedzenie. —

Posiedzenie nadzwyczajne (7. w kad. X III.) z dnia 
18. lipca 1905 r.

Przewodniczący: dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
II. Wiceprczydmt miasta : Józef Sare.
Sekretarz Pady miejskiej : dr. Jan Nowicki.
Radców miejskich obecnych 43-
Iiadcy miejscy: Bialik, Wiceprezydent Chyliński, 

Dattner, dr. Doboszyński, Epstein, dr. Fruhling, dr. Guń- 
kiewicz, Judkiewicz, Katyński, Klemensiewicz, dr. Koy, 
Kwiatkowski, dr. Łepkowski, dr. Pa reński, dr. Ponikło, 
Schmelkes, Schwarz, Sędzimir, Stachowski, dr. Tilles, 
dr. Ulanowski, kr, Wodzicki (22) nieobecność swą na 
tern posiedzeniu usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 5. minut 45 po 
południ*

Protokół z ostatniego posiedzenia przyjęto. —
Udzielono urlopów r. m .: drowi Fierichowi, drowi 

Jul. Nowakowi, ks. Krupińskiemu, drowi Jordanowi i drowi 
Jaworskiemu. —

R. m. D a s z y ń s k i  podnosi z okazyi poranienia 
komisarza policyi p. Trzeciaka, źe policya zbyt słabo 
pilnuje bezpieczeństwa publicznego, a miesza się zato 
w sprawy, nie należące do jej kompetencyi, jak n. p. do 
akcyi, starającej się o zamykanie sklepów o godzinie 8. 
wieczorem. Mówca zapytuje, czy Prezydent będzie skłonny 
interweniować u dyrektora policyi w sprawie bezpieczeń
stwa publicznego.

P r z e w o d n i c z ą c y  odpowiadając Dyrekcya po
licyi jest władzą, nie zależną od reprezentacyi miasta, 
i dlatego może tylko przedłożyć p. dyrektorowi policyi 
przytoczone przez r. m. Daszyńskiego fakta, o ile opie
rają się na autentycznych informacyach, i prosić o zba
danie sprawy i ewentualne zarządzenie dochodzenia. —-

Przystąpiono do porządku dziennego.
Dalsza dyskusya nad wnioskiem Sekcyi IV . w spra

wie sprawozdania Delegata do Rady szkolnej krajowej.
Sprawozdawca r. m. dr. J a w o r s k i .
Jako ostatni mówcy, zapisani do głosu, przema

wiają: Delegat do c. k. Rady szkolnej krajowej, r. m. 
dr. J o r d a n  i S p r a w o z d a w c a.'
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W sprawie faktycznego sprostowania przemawiają 
r. m .: B u j w i d ,  R o t t e r ,  K o n o p i ń s k i.

Wniosek Sekcyi IV . przyjęto, a wnioski, postawione 
przez Mówców w ciągu dyskusyi nad tą sprawą, na wnio
sek S p r a w o z d a w c y  odesłano do Sekcyi IV- cc
ii, m ich rozpatrzenia i złożenia Radzie miejskiej sprawo
zdania. —

P r z e w o d n i c z ą c y  zarządza wybór delegata do 
Rady szkolnej krajowej na lat 3 i zaprasza do skruty
nium r. m.: dra Bobilewicza, Maciołowskiego i dra Tom
ko wicza.

Głosowano kartkami; rezultat głosowania był na
stępujący : głosujących 49 absolutna większośó gło
sów 25. R. m. dr. Jordan otrzymał głosów 32; kartek 
białych oddano 17.

Delegatem przeto do c. k. Rady szkolnej krajowej 
został wybrany r. m. dr. Henryk Jordan. (L. 69973/05).—

R a d c a  M a g i s t r a t u  Skrzyniarz imieniem Sek
cyi I. wnosi:

Rada miejska uchwali!
Oświadczyó Izbie handlowej i przemysłowej w Kra

kowie na jej pisma z dnia 24. marca 1905 r. L. 14-65, 
z dnia 11. maja 1905 r. L. 2346 i z dnia 10. lipea 
1905 r. L. 3485, źe Gmina miasta Krakowa zobowią
zuje się dostarczaó bezpłatnie Izbie handlowej i przemy
słowej prądu elektrycznego do oświetlania zegaru świetl
nego (transparentowego) na nowym gmachu Izby, kosztem 
i staraniem tejże urządzonego, utrzymywanego i obsłu
giwanego, a to przez przeciąg lat 15, licząc od chwili 
założenia zegaru i połączenia go z centralą elektryczną 
miejską, w porze wieczornej, t. j. od zmierzchu do go
dziny 12. w nocy z zastrzeżeniem:

1) że za możliwe przerwy w dostarczaniu prądu, 
wywołane przyczynami, od Gminy miasta względnie od 
zakładu Elektrowni miejskiej nie zależnemi, Gmina od
powiedzialności na siebie nie przyjmuje;

2) źe w razie oświetlania zegaru dłużej, t. j. poza 
godzinę 12. w nocy, Izba płació będzie za nadwyżkę zu
żytego światła po 35 hal. za kilowat i godzinę11.

Wniosek Sekcyi I. przyjęto bez rozpraw. (L. 
67526/905). —

Członkiem Komisyi rekursowej Rady miejskiej wy
brano dodatkowo r. m. Drozdowskiego. —

P r z e w o d n i c z ą c y  zarządza wybór czterech 
członków do Wydziału szkolnego dla szkół przemysło
wych uzupełniających. Celem bliższego porozumienia się 
co do osób kandydatów P r z e w o d n i c z ą c y  zarządza 
przerwę w posiedzeniu.

Po otwarciu posiedzenia P r z e w o d n i c z ą c y  za
prasza do skrutynium r. m.: Bujwida, Kosobuckiego 
i dra Muczkowskiego.

Rezultat głosowania był następujący: głosujących 
42, absolutna większośó głosów 22. Wybrani zostali r. m.: 
dr. Benis (42 głosów), Sulikowski (41 gł.), Stanisław  
Nowak (24 gł.), Kosobucki (24 gł.). —

D y r e k t o r  B u d o w n i c t w a  m i e j s k i e g o  Wdo- 
wiszewski imieniem Prezydyum i Sekcyi I. wnosi:

Rada miejska uchwali!
Rada miejska zatwierdza deklaracyę delegatów swo

ich, złożoną na konferencyi, odbytej dnia 15. maja 1905,

mocą której Gmina będzie zobowiązaną wybudowaó kô
lektor kanałowy wschodni od Rakowic do Wisły, któ
rego koszta obliczono na 205.000 koron, w terminie, tamże 
oznaczonym, za przyczynieniem się Kraju i c. k. Skarbu 
wojskowego do kosztów budowy tego kolektora kwotą
120.000 koron,' ofiarując ze swej strony kwotę 85.000 
koron na koszta budowy.

2) Upoważnia się Prezydyum miasta do zawarcia 
umowy z Krajem i c. k. Skarbem wojskowym względem 
wykonania tego kolektora na warunkach, podczas wy
mienionej konferencyi ułożonych.

3) Na cele budowy rzeczonego kolektora przyznaje 
się z funduszu pożyczki 1892 r. kredyt w kwocie kor.
85.000 i upoważnia się Prezydyum miasta, aby w poro
zumieniu z Komisyą kanałowo - brukową Sekcyi I. wy
konanie robót w określonych terminach przeprowadziło.

Wniosek Prezydyum i Sekcyi I. przyjęto bez roz
praw. (L. 62984/05). —

D y r e k t o r  G a z o w n i  m i e j s k i e j  Dąbrowski 
imieniem Komisyi gazowo-elektrycznej wnosi:

1) Rada miejska uchwali!
a) Upoważnia się Krakowską Gazownię miejską do 

zawarcia umowy z Gminą „Półwsie Zwierzynieckie" 
o oświetlanie gazem ulic i placów tej gminy, a przynaj
mniej 7 latarń całonocnych i 13 północnych, za opłatą 
roczną 120 koron od palnika Aaer całonocnego a 72 ko
ron od północnego, ze zniżeniem tych cen do 108 koron 
względnie 65 kor., gdy prywatna konsumcya gazu na 
Półwsiu przekroczy 6000 m3 rocznie. Umowa ma byó 
zawartą na lat 30 z zastrzeżeniem dla Gminy miasta 
Krakowa wyłącznego prawa wprowadzania innego syste
mu oświetlenia do Półwsia w czasie trwania kontraktu. 
Wypowiedzenie na rok przed upływem terminu, albo 
milczące przedłużenie umowy na dalszych 5 lat.

b) Upoważnia, się Krakowską Gazownię miejską 
do wykonania inwestycyi na Półwsiu Zwierzynieckiem 
w kwocie 12.000 kor. z dochodów Gazowni.

2) Rada miejska uchwali!
a) Upoważnia się Krakowską Gazownię miejską 

do zawarcia umowy z Gminą „Dębniki" o oświetlanie 
gazem ulic i placów tej gminy, a przynajmniej 28 latarń 
północnych, za opłatą roczną 65 koron od palnika Aaer 
północnego a 108 koron od całonocnego, ze zniżeniem 
tych cen do 85 kor. i 96 kor., gdyby konsumcya pry
watna wzrosła do 60C0 m3 rocznie. Umowa ma byó za
warta na lat 30, z zastrzeżeniem dla Gminy miasta Kra
kowa wyłącznego prawa wprowadzania innego systemu 
oświetlenia do Dębnik w czasie trwania kontraktu. W y
powiedzenie na rok przed upływem terminu, albo mil
czące przedłużenie umowy na dalszych 5 lat.

b) Upoważnia się Krakowską Gazownię miejską 
do wykonania inwestycyi w Dębnikach w kwocie 10.000 
koron z dochodów Gazowni11.

Wniosek Komisyi gazowo-elektrycznej przyjęto bez 
rozpraw. —

R a d c a  M a g i s t r a t u  Skrzyniarz imieniem Sek
cyi I. wnosi:

Rada miejska uchwali!
Stosownie do postanowień kontraktu z dnia 22. 

listopada 1898 r. i dodatkowej deklaracyi z dnia 26. 
kwietnia 1900 r. Rada miejska postanawia zburzyć bu
dynki realności 1. k. 111. Dz. I., obok kościoła ŚW.
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IdziegO pod Zamkiem położonej, od konwentu OG. D o
minikanów nabytej, oraz teraźniejsze wejście do kościoła 
św. Idziego, ożyli t. z w. szyję, aż po drzwi, prowadzące 
wprost do kościoła. Zburzenia dokona Magistrat (Bu
downictwo miejskie) we własnym zarząd/de z zachowa
niem wszelkiej ostrożności i przy interwenoyi p. Konser
watora zabytków.

Koszta zburzenia (około 500 kor.) pokryje kredyt 
Działu X IV . 6. budżetu r. 1905.

Po przemówieniu r. m. dra T o m k o w i c z a  P r z e 
w o d n i c z ą c y  odracza dalszą dyskusyę w tej sprawie.— 

Po wyczerpaniu porządku dziennego P r z e w o d n i 
c z ą c y  o godzinie 8. minut 40 wieczorem zamyka po
siedzenie jawne i zarządza tajne. -—

Nakładem Gminy miasta Krakowa. — Czcionkami drukarni Związkowej w Krakowie, pod zarządem A . Szyjewskiego.


